
Pastevci vlků
O španělských pastevcích a jejich soužití s vlkem iberským

Pablo Rivas

Následující text vyšel 17. listopadu 2018 ve španělském periodiku El Salto. Jeho autorem je 
španělský novinář Pablo Rivas, jehož reportáž staví současný „spor o vlka“ do zcela nového světla. 
Jak dokládají následující řádky, je koexistence vlků a pastevců na jednom území nejen možná, ale 
může přinášet i nečekané ekonomické benefity. 

Vlci

Dejte pastevců� m půs�ky do růkoů pro pr�í�pad, ž�e by žahle�dli vlka. To je poslední� na� vrh c�lena 
vy�borů pro ž� ivotní� prostr�edí� v Kastilii a Leo� nů Jůana Carlose Sůa� reže-Qůin) onese. Dí�ky ne�mů by 
bylo mož�ne�  žmí�rnit žtra� ty, ktere�  pů� sobí� canis lupus signatus (vlk ibersky�) s�pane� lsky�m 
chovatelů� m. Podne� t, ktery�  byl již�  pr�edstaven Evropske�  komisi, tvor�í� soůc�a� st sady tžv. 
kontrolní�ch aktivit, ktere�  vy�bor pla�nůje žave�st v cele�m regionů vc�etne�  oblasti již�ne�  od r�eky 
Důero – tedy oblasti, v ní�ž�  nesmí� by� t vlk loven, neboť je chra�ne�n ža�konem o pr�í�rodní�m de�dictví� a
biodiveržite� . Sůa� rež-Qůin) ones, ktery�  je radní�m ža Lidovoů stranů (Partido Popůlar), tento fakt 
sice pr�ižna�va� , avs�ak opatr�ení� obhajůje tí�m, ž�e „je možné provádět kontrolní aktivity pouze 
výjimečně, a to pouze v okamžiku, bude-li docházet ke značným ztrátám, jako se to děje v Kastilii a 
Leónu“.

Na�vrh na „ůdrž� itelny�  lov“ vlka vyvola� va�  požornost ůž�  proto, ž�e podle poslední�ho oficia� lní�ho 
sc�í�ta�ní� (ž roků 2014) žby�va�  v cele�m S8pane� lsků jen 297 reprodůkc�ní�ch skůpin, ž toho 
179 v Kastilii a Leo� nů. Jsoů vs�ak tací�, kter�í� tato c�í�sla žpochybn� ůjí� – Asociace pro studium 
Kastilského pohoří odhadůje, ž�e v Kastilii a Leo� nů jsoů tyto poc�ty nadhodnocene�  o 60 %. Naví�c, 
jak pr�ipomí�na�  prežident Asociace pro záchranu a studium iberského vlka Jůan Á> ngel de la Torre, 
podle na� rodní�ho sc�í�ta�ní� ž let 1986 až�  1988 bylo skůpin 294: „To, že populace roste, je lež,“ 
potvržůje. „Proběhly sice nějaké změny v místech výskytu vlků, jako třeba příchod několika kusů do 
madridské oblasti, ale i po 30 letech jsou tu pořád ti ‚samí‘ vlci.“

Leandrů Vallovi, ktery�  se spolů se svy�m otcem a bratry ve�nůje v Qůintane�  de Valdivielso 
(Bůrgos) chovů tisí�covky ovcí� a s�edesa� ti kož, pr�ijde kastilsko-leo� nsky�  na� vrh k smí�chů. „Netušíme,
jestli je to kvůli tomu, abychom vlky zabíjeli, nebo plašili… Ale jak říkám, jestli mám nosit pušku, 
musím být u svého stáda, protože když nebudu, žádného vlka spatřit nemůžu, ne?“ Á doda�va� , ž�e 
pokůd je pastevec se svy�m sta�dem, je chra�ne�no a půs�ky není� žapotr�ebí�.
Leandro Valle je soůc�a� stí� male�  skůpiny pastevců� , kter�í� nevní�mají� vlka jako nepr�í�tele. Jeho rodine�  
to dokonce pr�ina� s� í� prospe�ch: 60% rů� st pr�í�jmů. Pr�i te�chto slovech leckter�í� nadžveda�vají� oboc�í�. 
Vlk jako ždroj pr�í�jmů�  pro chovatele ovcí�, nikoli jako nenasytny�  preda� tor? Nemož�ne� . „Ovce mého 
otce zabíjel vlk, takže jsme se rozhodli pozorovat, co se děje a co bychom mohli udělat, abychom 
stádo ochránili. Na základě vlastních pozorování jsme se rozhodli, že bude třeba přijmout určitá 
opatření.“ Konkre� tne�  tr�i.

„Prvním opatřením je obnovení zvyku, že pastevec je u svého stáda, to je naprostý základ,“ 
vysve� tlůje Leandro. Jeho otec, rovne�ž�  Leandro, to potvržůje: „Už 17 let nám vlci nezamordovali 
jedinou ovci. Předtím nám jich pomřela spousta, řekněme 300, možná i více, protože jsme je jezdili 
kontrolovat jednou za tři dny. Stádo je potřeba hlídat každý den.“



Hlídací psi

Jose�  Ignacio Isůsi, baskicky�  chovatel 500 ovcí�, jehož�  sta�do se nyní� pase v oblasti Bůrgosů (v žime�  
se vrací� do rodne�ho Sodůpe v Biskajsků), soůhlasí� s Vallovy�mi. „Nemůžeš mít stádo v horách 
a řídit autobus v Bilbau, to nejde. Když jsi pastevec, musíš se tomu věnovat.“ Zatí�mco jede dž� í�pem 
ža svy�m sta�dem po lesní� ceste� , ktera�  stoůpa�  do 1100 metrů�  na horů Ribota de Ordůnte, dva 
kilometry od hranic s Baskickem, pr�ibliž�ůje drůhe�  opatr�ení�, o ktere�m hovor�ili i Vallovi. 
„Nechceme jít se zbraněmi proti vlkovi. Proto je zapotřebí dělat dvě věci: hlídat své stádo a mít 
dobré psy.“

„Pokud nemáš psy, máš útočníky, tak to prostě je,“ tvrdí� Leandro Valle stars�í�, ktery�  pr�is�el o stovky 
ovcí� proto, ž�e ž�a� dne�  psy neme� l. Na jeho stranů se staví� i Álberto Ferna�ndež, ktery�  se v kraji 
Sanabria (Zamora) ve�nůje spolec�ne�  s Rosoů Gonža� ležovoů chovů 1100 ovcí�: „Musíš s nimi chodit 
každý den a psi s nimi musí být neustále, 24 hodin denně, 365 dní v roce.“ Álbertova rodina žalož� ila
žnac�ků Paseme s vlky (Pastando con lobos), jež�  se snaž� í� odlis� it od konkůrence prodejem masa 
ž jehn� at chovany�ch tradic�ní�m žpů� sobem. „Používání psů a tradiční pasení si žádá více práce i vyšší
výdaje a o jehňata se samozřejmě staráme jinak, než je tomu v intenzivním chovu.“

Nejsoů jediní� v oblasti, ktery�m by vlci mohli by� t ků prospe�chů. Rosů a Álberta c�asto navs�te�vůje 
Javier Talego� n, s�e� f spolec�nosti Llobu, ktera�  sí�dlí� v Sierra de la Cůlebra v Zamor�e a specialižůje se 
na požorova�ní� vlků�  v jejich pr�irožene�m prostr�edí� a na workshopy a vžde� la� vací� aktivity o vlcí�ch 
a jejich žvycí�ch. Jedna�  se o dals�í� žpů� sob, jak vyůž� í�t ochrany vlka jako ždroje pr�í�jmů� , a bůde-li se 
tak c�init ohledůplne� , mů� ž�e tato aktivita podporovat ekonomiků obcí�. Jak tvrdí� Talego� n: „Živý vlk 
je důležitým nástrojem pro rozvoj venkova.“

Rosin a Álbertů� v recept je stejny�  jako ten rodiny Vallovy�ch: „Psi, tradiční pastva a zavírání ovcí 
na noc. Tak můžeme s vlkem koexistovat ve stejný čas na stejném místě.“ To je tedy tr�etí� opatr�ení�: 
ůsta� jova�ní� ovcí� pr�es noc. „Od té doby, co je v zimě zavíráme, nepřišli jsme ani o jednu,“ potvržůje 
Roberto Valle, dals� í� že c�tyr�  bratrů� . „To jsou tři věci, bez kterých by byla existence vlků s chovem 
ovcí neslučitelná. Víc není potřeba,“ vysve� tlůje jeho bratr Leandro poblí�ž�  pr�í�str�es�ků, kam ůsta� jůjí� 
ovce na noc.

Leandro obhajůje potr�ebů „profesionaližace“ sektorů. „Musíme znovu začít jezdit do hor ovce 
hlídat. Jako příklad nechť poslouží, jak to děláme u nás: čím víc času trávíme hlídáním ovcí 
v horách, tím vyššího zisku dosáhneme.“ Není� v tom ž�a�dny�  trik. „Vlci nám tím, že nás přiměli 
změnit způsob práce se stádem, pomohli zvýšit produktivitu,“ požnamena�va� . „Je to jednoduché. Už 
to, že ovce nejsou za zimních nocí nechané venku, ale ustájené v pohodlí, přináší prospěch. 
Představte si, že musíte strávit noc v zimě. Ovce to mají stejné.“

Hovor�í� o tom, jaky�  ma�  pohoda žví�r�at dopad na hospodar�ení�, a dopln� ůje sva�  slova c�í�sly: „Mému 
otci porodila jedna ovce za dvanáct měsíců jedno jehně. Nám teď porodí každých osm měsíců 
obvykle dvě.“ „Dvě v 85 % případů,“ ůpr�esn� ůje otec, „protože se jim dává dobře najíst a dobře se 
o ně pečuje.“ Leandro jůnior doda�va� : „A pak jsou lidé, kteří nechávají zvířata v horách. Ta mají 
svrab a jsou plná parazitů.“

365 dní

Vallovi jsoů velmi kritic�tí� vů� c�i postůpů� m jiny�ch chovatelů� . „Vlci přinášejí problémy tam, kde jsou 
problematičtí pastevci,“ tvrdí� Roberto. „Chovatel prostě není podnikatel, který si může jen tak 
zavřít krám, když potřebuje. O stádo musí být postaráno 365 dní v roce. To znamená krmení, 
udržování určitých podmínek, a pokud už někdy musíš odjet, tak je potřeba mít adekvátní místo pro
ustájení, abys mohl stádo v klidu opustit.“ Pr�i opac�ne�m postůpů to v oblastech s vy�skytem vlků�  
dopada�  s�patne� : „Když necháš ovce venku, nějaké uhynou, ačkoli se později zjistí, že to třeba ani 
nebyl vlk, ale divocí psi.“



Álberto Ferna�ndež požnamena�va� : „Vlci decimují i krávy.“ Á dů� vod je totož�ny� . „Chovatelé odvezou 
v květnu krávy do hor a nechají je tam až do listopadu. Nestarají se o ně, krávy zůstanou v horách 
samy a vlci si pak mohou dělat, co chtějí. Jsou tací, co tvrdí, že je nemohou jezdit hlídat, a potom 
najdou dobytek mrtvý.“ Je to proble�m v oblastech, kde se obecne�  rožs�í�r� il pr�echod od ovcí� 
k dobytků. „Spousta lidí přešla na krávy, protože jejich chov je méně pracný. Natahují kilometry 
elektrického ohradníku a jsou spokojení, ale nad stádem je potřeba bdít, ať už jsou to krávy, kozy 
nebo ovce.“

Isabel Diežova� , vedoůcí� programů Žít s vlky organižace Ekologové v akci, iniciativy, ktera�  ma�  ža 
cí�l rožs�ir�ovat meži chovateli postůpy respektůjí�cí� iberske�ho vlka, vypra�ví� o svy�ch žkůs�enostech 
s chovateli dobytka. „Chovat dobytek je trochu odlišné, a ačkoli není zapotřebí být s kravami celý 
den, je nutné provádět alespoň jednou za dva dny kontrolu.“ Poma�ha�  i chov pů� vodní�ch plemen: 
„V Ávile jsme byli svědky toho, jak krávy tvoří obranná uspořádání s rohy namířenými ven.“

Ekologové v akci obhajůjí� i dals�í� opatr�ení�, jako je tr�eba financ�ní� podpora, její�ž�  vy�s�e je odvožena�  
od toho, jak je chov kompatibilní� s pr�í�tomností� velky�ch s�elem. Nebo ods�kodne�  ža ů� toky vlků� , 
ktere�  je podmí�ne�ne�  pr�ijetí�m preventivní�ch opatr�ení�. Soůc�asny�  syste�m totiž�  nedoka� žal konflikt 
žpů� sobeny�  koexistencí� vlků�  a ovcí� ůtlůmit. Nejde o jedinoů iniciativů, ktera�  chce sjednat pr�í�me�r�í� 
meži vlky a chovateli. Grupo Campo Grande, kolektiv, ktery�  sdrůž�ůje lidi ž rů� žny�ch oblastí�, kde ke
str�etů� m docha� ží�, se od roků 2016 scha� ží� ve Valladolidů. V srpnů 2018 bylo vyda�no prohla� s�ení� 
podepsane�  tr�icí�tkoů lidí� od profesiona� lní�ch chovatelů�  po experty ž akademicke�  sfe�ry 
a fůnkciona� r�e syndika� tů�  a asociací�. To obsahůje r�adů doporůc�ení�, jež�  mají� ža cí�l žklidnit 
soůc�asne�  nape� tí�.

Další člen stáda

Ne vž�dy je žapotr�ebí� str�echy a c�tyr�  ste�n, aby bylo sta�do ža temny�ch nocí� chra�ne�no. Sedm 
ovc�a� cky�ch psů�  Jose�  Isůsiho nad ovcemi bdí� neůsta� le. „Hlídám je hodně, ale v noci je neustájuji, 
odvezu je do hor a psy umístím ke stádu. A už několik let mi vlci nezabili ani jednu ovci.“ Požorovat, 
jak sta�do psy na� sledůje, je skůtec�na�  podí�vana� . V ůžavr�ene�  formaci se ovce pohnoů jen v pr�í�pade� , 
ž�e to ůde� la�  pes. „Dosáhl jsem toho, že mám opravdu dobré psy, takže můžu spát v klidu, neboť spí-li
ovce pohromadě, vlci se o nic nepokusí,“ podoty�ka�  Jose� . Á nebylo to jednodůche� , protož�e aby byla 
takova�  symbio� ža mož�na� , můsí� se psi s ovcemi sž� í�vat od s�te�ne� te. „Musí se narodit mezi ovcemi 
a musí se stát součástí stáda.“

Z8 ivit psy samožr�ejme�  take�  ne�co stojí�. Á ne ma� lo. „Je to drahé, každý pes sežere kilo krmiva za den,“
vykla�da�  Jose� . To je na�klad, se ktery�m je tr�eba poc�í�tat, a pro pastevce to mů� ž�e pr�edstavovat 
proble�m. Jak r�í�ka�  Leandro mlads�í�, „neexistuje zákon o extenzivním chovu dobytka, naše aktivita 
není nijak regulována. Pro nás je teď nejnaléhavější, aby bylo podporováno používání ovčáckých 
psů.“

„Psi jsou bráni jako domácí mazlíčci, ne jako pomocníci pro práci,“ ste�ž�ůje si rodina Vallovy�ch. 
U velky�ch psů� , ktere�  tito pastevci potr�ebůjí�, není� ž�a� dny�  na� rok na žvy�hodne�ní� cen krmení� a na 
regůlovane�  pojis�te�ní�, jak to fůngůje ů ovcí�. Neexistence ža�kona žnesnadn� ůje take�  vy�stavbů 
ovc�í�nů�  a pr�í�str�es�ků�  na ůsta� jení� ovcí�. Vallovi můsí� necha�vat sta�do ve vedlejs� í� vesnici, protož�e v te�  
jejich jim nedovolili ovc�í�n postavit. „Je škoda, že se v horách nebuduje potřebná infrastruktura, 
díky které by mohlo do kraje přitékat víc peněz a rodiny by se mohly uživit,“ lamentůje Roberto 
Valle.

Vlci naví�c mají� dů� lež� itoů fůnkci v ekosyste�mech. Jak vysve� tlůje prežident Asociace pro záchranu 
a studium iberského vlka, „ekosystém bez svých vrcholových predátorů, tedy těch, kteří jsou na 
vrcholu potravního řetězce, je jako auto bez volantu. Chybí část, která je nezbytně nutná pro jeho 
správné fungování.“ Vedoůcí� programů Žít s vlky podoty�ka� , ž�e tato s�elma „zajišťuje to, aby se 



v oblastech pastvy nekoncentrovali divocí býložravci. Vlci tedy vlastně mohou být pro chov 
využíváni.“ Bež preda� torů�  se mohoů srny a žají�ci nekontrolovane�  množ� it. „Nepřítomnost vlků 
způsobuje nevyváženost mezi jednotlivými prvky ekosystému,“ vysve� tlůje De la Torre a ždů� ražn� ůje,
ž�e „predátoři se autoregulují, jejich populace nevzrůstá donekonečna.“
Tedy, jak doda�va�  De la Torre, „důležitost vlků v ekosystémech je neoddiskutovatelná“. Dosa�hne-li 
kastilsko-leo� nsky�  radní� schva� lení� sve�ho na�vrhů, mohly by Iberske�  hory pr�ijí�t o ne�co, co je jejich 
nedí�lnoů soůc�a� stí�.

Text byl pod na� žvem Pastores de lobos půblikova�n dne 17. listopadů 2018 s�pane� lsky�m dení�kem 
El Salto. Áůtor reporta� ž�e je s�pane� lsky�  novina� r�  Pablo Rivas. Ze s�pane� lske�ho jažyka pr�elož� il Jan 
Darebny� .


